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REVISTA PRESEI 

 

 

 Federaţia SANITAS declanşează de miercuri greva japoneză 

Membrii Federaţiei SANITAS declanşează miercuri la nivel naţional greva 

japoneză, o formă de protest care nu presupune întreruperea activităţii, a anunţat 

organizaţia sindicală din sănătate, potrivit Agerpres. 

" (...) membrii de sindicat SANITAS din toată ţara declanşează (miercuri - n. r.) 

greva japoneză, o formă de protest fără întreruperea activităţii! Astfel, de Ziua 

Internaţională a Muncii Decente, membrii SANITAS doresc să atragă atenţia că ei 

continuă să îşi facă datoria cu decenţă, însă guvernanţii români îi tratează cu 

maximă indiferenţă!", se menţionează în mesajul postat pe Facebook de Federaţia 

SANITAS. 

Organizaţia sindicală, care reuneşte peste 100.000 de membri din unităţi medicale, 

a informat, vinerea trecută, că va declanşa greva japoneză în cazul în care şeful 

Guvernului nu va participa la o întâlnire cu conducerea federaţiei, cu prilejul căreia 

să fie discutate problemele angajaţilor din sistemul de sănătate. 

"Consiliul Naţional al Federaţiei SANITAS s-a întrunit joi, 1 octombrie 2020. La 

şedinţă au participat preşedinţii organizaţiilor judeţene SANITAS din toată ţara, 

reprezentând peste 100.000 de membri de sindicat din unităţile sanitare, cele de 

asistenţă medico-socială şi cele de asistenţă socială, care au analizat cele mai 

importante probleme cu care se confruntă salariaţii din sistemele de activitate aflate 

de mai bine de 7 luni în prima linie a luptei cu noul virus SARS-COV-2. (...) 

În urma analizei făcute (...), Federaţia SANITAS solicită pe această cale 

organizarea unei întâlniri de urgenţă cu participarea primului-ministru Ludovic 

Orban şi a tuturor factorilor responsabili care pot contribui la identificarea de 

soluţii optime pentru revendicările membrilor noştri. (...) 
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În lipsa unui răspuns prompt la solicitarea noastră de organizare a unei întâlniri în 

regim de urgenţă la nivel guvernamental cu membrii Biroului Executiv ai 

Federaţiei SANITAS, începând cu data de 7 octombrie vom declanşa greva 

japoneză în toate unităţile sanitare din ţară şi în cele de asistenţă socială, urmând să 

anunţăm în scurt timp calendarul acţiunilor revendicative următoare!", se 

precizează în comunicatul remis vineri, 2 octombrie, de organizaţia sindicală. 

Revendicările formulate în cadrul Consiliului Naţional al organizaţiei începeau cu 

mai multe solicitări de natură financiară: acordarea stimulentului de risc pentru 

personalul medical din unităţile sanitare, serviciile de ambulanţă, DSP-uri, 

medicina şcolară, unităţile de asistenţă medico-socială, care în perioada stării de 

urgenţă a intrat în contact cu pacienţi suspecţi de infecţia cu virusul SARS-COV-2; 

acordarea stimulentului de risc pentru personalul medical din unităţile de asistenţă 

socială care în perioada stării de urgenţă a intrat în contact cu pacienţi suspecţi de 

infecţia cu virusul SARS-COV-2; acordarea sporului de până la 30% pentru 

personalul din sistemul sanitar şi cel de asistenţă socială conform Legii nr. 56/2020 

şi a Ordinului comun 1070/94/2087/2020; acordarea voucherelor de vacanţă pentru 

tot personalul din sistemul sanitar şi cel de asistenţă socială, din unităţile de 

asistenţă medico-socială şi din medicina şcolară; acordarea sporului de 55 - 85% 

pentru personalul din unităţile sanitare şi DSP-uri conform Legii nr. 153/2017 şi 

HG nr. 153/2018. 

În afară de solicitările de natură financiară, celelalte revendicări ale Federaţiei 

SANITAS erau: deblocarea posturilor în unităţile sanitare, cele de asistenţă 

medico-socială şi cele de asistenţă socială; asigurarea echipamentelor/materialelor 

de protecţie în cantitatea/calitatea necesare pentru o optimă protecţie a personalului 

expus infectării cu noul virus; acordarea, începând cu 1 ianuarie 2020, a salariilor 

prevăzute de Legea nr. 153/2017 pentru anul 2022, pentru tot personalul din 

sistemul sanitar, sistemul de asistenţă socială şi medico-socială; calcularea 

sporurilor la salariul de bază actual pentru tot personalul din sistemul sanitar, 

sistemul de asistenţă socială şi medico-socială; relansarea dialogului social real la 

toate nivelurile. 

(Sursa: Agerpres) 
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 Membrii CSAT au analizat implementarea Strategiei Naționale de Apărare 

a Țării 2020-2024 

Membrii CSAT au analizat, marți, modul în care se implementează Strategia 

Națională de Apărare a Țării 2020-2024. Au aprobat o serie de documente pentru 

aplicarea strategiei, printre care Planul de implementare a acesteia, analiza 

strategică a apărării, Carta Albă a Apărării. 

„Marți, 6 octombrie a.c., a avut loc, la Palatul Cotroceni, ședința Consiliului 

Suprem de Apărare a Țării, condusă de președintele Klaus Iohannis, în sistem de 

videoconferință. Principalele subiecte de pe ordinea de zi s-au axat pe modul în 

care se implementează Strategia Națională de Apărare a Țării pentru perioada 

2020-2024. Membrii Consiliului au analizat și aprobat o serie de documente 

pentru aplicarea Strategiei, printre care Planul de implementare a acesteia, 

Analiza strategică a apărării, Carta Albă a Apărării”, anunță Administrația 

Prezidențială. 

Potrivit sursei citate, procesul de elaborare a Planului de implementare a Strategiei 

Naționale de Apărare a Țării pentru perioada 2020-2024 a inclus și consultarea 

instituțiilor cu atribuții și responsabilități directe sau adiacente în domeniul 

securității naționale a României și a fost coordonat de către Departamentul 

Securității Naționale din Administrația Prezidențială. 

„O prioritate strategică a acestui Plan de implementare vizează asigurarea 

cadrului legal adaptat, incluzând revizuirea legislației care vizează organizarea și 

funcționarea principalelor instituții cu atribuții și responsabilități în ceea ce 

privește securitatea națională, inclusiv Legea de organizare și funcționare a 

Consiliului Suprem de Apărare a Țării, și continuând cu domenii dinamice și cu 

grad ridicat de volatilitate, unde este nevoie de reglementare modernă, precum 

managementul crizelor sau securitatea și apărarea cibernetică. Astfel, va fi 

asigurată eficientizarea și modernizarea instituțiilor publice, pentru ca acestea să 

răspundă mai bine sarcinilor ce le revin și, totodată, să fie mai aproape de nevoile 

cetățenilor României. 

 

https://www.presidency.ro/ro/presedinte/agenda-presedintelui/sedinta-consiliului-suprem-de-aparare-a-tarii1601904261
https://www.presidency.ro/ro/presedinte/agenda-presedintelui/sedinta-consiliului-suprem-de-aparare-a-tarii1601904261
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 O altă prioritate a Planului de implementare constă în monitorizarea elaborării 

strategiilor, planurilor de acțiune și a altor documente programatice de nivel 

sectorial sau departamental, elaborate de instituțiile publice cu atribuții și 

responsabilități în domeniul securității naționale, conform propriilor nevoi, în 

conformitate cu Programul de guvernare, legislația în vigoare și Hotărârile 

Consiliului Suprem de Apărare a Țării”, mai transmite Președinția. 

Președinția mai arată că analiza strategică a apărării s-a derulat printr-o abordare 

interdepartamentală și interinstituțională, într-o perioadă în care provocările la 

adresa securității și apărării au căpătat noi valențe, iar procesele de planificare 

strategică inițiate acum vor influența securitatea și apărarea regională în 

următoarele decenii - consolidarea capabilităților militare ale Federației Ruse în 

regiunea Mării Negre, desfășurarea procesului de reflecție strategică la nivelul 

NATO, aprobarea unei noi strategii și adaptarea posturii Alianței, inițierea 

procesului de relocare a unor forțe SUA în Europa, toate suprapuse peste efectele 

pandemiei de COVID 19. 

„Pentru realizarea noii structuri de forțe, sistemul militar va parcurge un proces 

etapizat de schimbări profunde. Armata 2040 va fi o structură de forțe flexibilă, 

multi-domeniu, cu un spectru larg de capabilități specifice secolului XXI. În ceea 

ce privește Carta Albă a Apărării, acesta este un document care permite 

implementarea obiectivelor de apărare stabilite prin Programul de guvernare, 

pentru asigurarea securității cetățenilor și apărarea teritoriului, a valorilor și a 

intereselor noastre naționale. Totodată, Carta Albă a Apărării fundamentează 

Strategia militară și Directiva de planificare a apărării și este concepută într-o 

nouă paradigmă strategică, având ca scop final consolidarea posturii de apărare 

și descurajare, în baza a cinci elemente esențiale: capabilități de înaltă 

tehnologie; o resursă umană înalt educată și foarte bine instruită; o puternică 

industrie de apărare autohtonă; dezvoltarea unei culturi instituționale centrată pe 

cunoaștere și inovație; reziliența. În finalul ședinței, membrii CSAT au analizat și 

aprobat evaluarea privind riscurile, amenințările și vulnerabilitățile la adresa 

securității naționale prognozate pentru anul 2021”, se mai menționează în 

document. 

(Sursa: stiri.tvr.ros) 
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 Restricții în Capitală: Restaurantele, teatrele, cinematografele și sălile de 

spectacole se închid / E obligatorie purtarea măștii în zona școlilor -

 DOCUMENT 

Restaurantele, cafenelele, teatrele și cinematografele din Capitală se vor închide, la 

fel și sălile de spectacole și saloanele în care se organizează evenimente, iar 

purtarea măștii va fi obligatorie între orele 7.45-21.15 în zona școlilor, a anunțat 

marți seară prefectul Capitalei, Gheorghe Cojan. În schimb, sălile de jocuri de 

noroc rămân deschise. Aceste măsuri vor intra în vigoare de miercuri și vor fi în 

vigoare "cel puțin 7 zile". 

Deciziile luate marți seară de Comitetul Municipiului Bucureşti pentru Situaţii de 

Urgenţă: 

 "Începând cu data de 07.10.2020, în aplicarea articolului 6 pct. 1 din anexa 

nr 3 la HG 782/2020, activitatea cu publicul a operatorilor economici care 

desfășoară activități de preparare, comercializare și consum al produselor 

alimentare și/sau băuturilor alcoolice și nealcoolice, de tipul restaurantelor și 

cafenelelor, în interiorul clădirilor, nu este permisă în municipiul București. 

 În aplicarea articolului 6 pct. 2 și pct 3 din anexa nr. 3 la H.G. 782/2020, 

activitatea restaurantelor și a cafenelelor din interiorul hotelurilor, 

pensiunilor sau altor unități de cazare din municipiul București nu este 

permisă, cu excepția activităților pe care le desfășoară pentru clienții cazați 

în aceste unități de cazare; 

 În aplicarea articolului 1 pct. 6 din Anexa nr. 3 la H.G. 782/2020, activitatea 

cinematografelor, instituțiilor de spectacole și/sau concerte, nu este permisă 

în municipiul București. 

 În aplicarea art 3, alin (1) din Anexa nr. 2 la H.G. 782/2020, se stabilește că 

în intervalul orar 07:45- 21:15 de luni până vineri, în toate spațiile publice 

deschise aflate pe o rază de 100 metri în jurul perimetrului exterior al 

unităților de învățământ, purtarea măștii de protecție, astfel încât să acopere 

nasul și gura, este obligatorie pentru toate persoanele care au împlinit vârsta 

de 5 ani.  
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În aplicarea art 3, alin (2) din Anexa nr. 2 la H.G. 782/2020, Primăria 

Municipiului București, precum și primăriile sectoarelor 1-6 afișează la loc 

vizibil și marchează fiecare cale de acces (bulevarde, străzi, alei, etc) printr-

un semn distinctiv pentru delimitarea spațiilor publice deschise aflate pe o 

rază de 100 metri în jurul perimetrului exterior al unităților de învățământ. 

 Totodată, s-a hotărât intensificarea activitățillor de control în piețe, târguri, 

mijloace de transport în comun și perimetrele unităților școlare. 

 Menționăm că, angajații afectați de restrângerea activității operatorilor 

economici și a unităților cultural- artistice vor beneficia de măsurile de 

sprijin potrivit O.U.G. nr. 120/2020. 

 Facem precizarea că, reluarea activităților restricționate în baza hotărârii 

adoptate de Comitetul Municipiului București pentru Situații de Urgență, 

astăzi, 06.10.2020, se va dispune prin hotărârea Comitetului Municipiului 

București pentru Situații de Urgență, în condițiile în care rata de incidență 

cumulată a cazurilor în ultimele 14 zile va fi mai mică sau egală cu 1,5/1000 

de locuitori". 

 Hotărârea de marți seară a Comitetului Municipiului Bucureşti pentru 

Situaţii de Urgenţă poate fi consultată aici 

Prefect: Sunt luate în calcul și alte restricții dacă rata de infectare nu scade 

Prefectul Capitalei, Gheorghe Cojan, a precizat că aceste restricții intră în vigoare 

de miercuri și rămân valabile până când rata de incidență a cazurilor de COVID-19 

la mia de locuitori scade sub 1,5, el spunând că situația va fi analizată săptămânal. 

Cojan a mai spus că sunt luate în calcul și alte restricții dacă rata de infectare nu 

scade. El a spus că dacă rata de infectare va depăși 3 la mia de locuitori, atunci se 

poate ajunge și la carantinarea unor zone. 

 

Legat de obligativitatea purtării măștii de protecție pe o rază de 100 de metri în 

jurul unităților de învățământ, prefectul de București a spus că Primăria Capitalei și 

primăriile de sector vor avea obligația să delimiteze aceste zone. 

 

 

https://i0.1616.ro/media/2/2701/33586/19505137/2/hotararea-cmbsu-nr-19-din-06-10-2020.pdf
https://i0.1616.ro/media/2/2701/33586/19505137/2/hotararea-cmbsu-nr-19-din-06-10-2020.pdf
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"S-a constatat că în jurul şcolilor nu prea poartă lumea mască, drept care s-a impus 

purtarea măştii, de la copii de vârstă de peste cinci ani şi adulţi, în intervalul orar 

7.45 - şcolile încep dimineaţa la ora 8.00 - şi până la 21.15, având în vedere că 

încheierea cursurilor are loc la ora 21.00", a afirmat prefectul. 

 

În ceea ce privește intensificarea acţiunilor de control în târguri, pieţe, în mijloace 

de transport în comun şi în perimetrele unităţilor şcolare, Cojan a spus: "S-a 

constatat că în pieţe, târguri - lumea nici gând să poarte mască". 

Întrebat de ce nu a fost aplicată şi recomandarea DSP Bucureşti privind 

pelerinajele religioase şi interzicerea staţionării în zona bisericilor, prefectul a 

răspuns: "Recomandarea CNSU s-a referit la pelerinaje, şi anume că nu e permis 

oamenilor din alte judeţe. Nu este cazul la noi şi nu am impus nicio măsură în 

sensul acesta. Era vorba de Iaşi, unde există o tradiţională manifestare religioasă 

anuală, Sfânta Parascheva. Dacă vă uitaţi în hotărârea de Guvern 782/2020 este 

precizat cum se desfăşoară aceste procesiuni. Ele nu sunt interzise. S-a interzis prin 

hotărârea de aseară doar pelerinajul. Doar nu credeţi că lumea nu se mai însoară, 

nu mai botează copii, dar, atenţie, ştiţi că există un număr limitat”. 

 

Întrebat marți seară dacă este necesară închiderea restaurantelor în Bucureşti, 

ministrul Sănătății, Nelu Tătaru, a spus că s-a stabilit "de la început” că dacă rata 

de infectare trece de 1,5 cazuri la mia de locuitori se închid restaurantele, 

cinematografele sau teatrele. 

 "Nu sunt restricţii pe care le-am impus acum. Sunt restricţii pe care le-am 

impus de la început. Acel indice care trece de 1,5 închide restaurantele, 

închide cinematografele, închide teatrele. Va urma şi o perioadă în care 

readaptăm evenimentele private, în funcţie de evoluţie", a declarat Tătaru, 

întrebat dacă este necesară închiderea restaurantelor în Bucureşti. 

În Capitală, rata de incidenţă cumulată, calculată la 14 zile, a ajuns la 1,86, potrivit 

DSP Bucureşti. 

Alte 2.121 de noi cazuri de COVID-19 au fost raportate în ultimele 24 de ore în 

România, bilanțul ajungând la 139.612, potrivit datelor raportate marți de Grupul 

de Comunicare Strategică.  

https://www.hotnews.ro/stiri-coronavirus-24333276-coronavirus-romania-cazuri-6-octombrie.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-coronavirus-24333276-coronavirus-romania-cazuri-6-octombrie.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-coronavirus-24333276-coronavirus-romania-cazuri-6-octombrie.htm
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În ultima zi, s-au înregistrat 73 de decese, în timp ce la terapie intensivă sunt 

internați 608 pacienți, situație fără precedent de la debutul pandemiei. 

Capitala continuă să înregistreze cele mai multe cazuri noi de coronavirus - 403 - , 

în timp ce Iașiul se află în continuare pe primele poziții în topul județelor, cu 92 de 

îmbolnăviri raportate în ultimele 24 de ore. 

 (Sursa: hotnews.ro) 

 

 Controale sub acoperire. Polițiști în civil, trimiși să-i amendeze pe cei care 

nu respectă regulile anti-COVID / Românii, îndemnați să-i pozeze și filmeze 

pe contravenienți 

Polițiști în civil vor efectua controale și-i vor amenda pe cei care nu respectă 

regulile anti-COVID-19. Decizia a fost luată la nivel guvernamental pe motiv că s-

a constatat că anumite grupuri se conformează regulilor doar în prezența forțelor de 

ordine. 

 

Potrivit unor surse guvernamentale, în aceste operațiuni vor fi mobilizați 20% 

dintre polițiști. 

 

De asemenea, s-a luat decizia înființării unui telverde la care poate fi sesizată de 

către cetățeni nerespectarea măsurilor sanitare. Mai mult, reclamanții pot trimite și 

materiale foto/video necesare pentru aplicarea de amenzi, deschiderea de cercetări 

sau adoptarea altor măsuri sancționatorii. Numărul telverde este 0800.800.165. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Patronii de restaurante ataca in justitie restrictiile care-i vizeaza in 

Bucuresti si in tara: "Speram sa obtinem in cel mai scurt timp anularea lor" 

Liderul Asociatiei Patronale a Restaurantelor din Romania a anuntat ca va ataca 

in justitie hotararea luata marti, 6 octombrie, de Comitetul Municipal pentru 

Situatii de Urgenta, privind inchiderea restaurantelor si a cafenelelor. 

 

https://www.hotnews.ro/stiri-coronavirus-24333392-cele-mai-multe-noi-cazuri-covid-19-continuare-capitala-situatia-judete.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-coronavirus-24333392-cele-mai-multe-noi-cazuri-covid-19-continuare-capitala-situatia-judete.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-coronavirus-24333392-cele-mai-multe-noi-cazuri-covid-19-continuare-capitala-situatia-judete.htm
https://ziare.com/stiri/justitie/
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Daniel Mischie, presedintele asociatiei si patronul lantului de restaurante City 

Grill, a anuntat decizia in cadrul unei interventii pentru Stirile Europa FM. 

 

"Interioarele restaurantelor au fost deschise la data de 1 septembrie si, dupa aceasta 

data, timp de doua saptamani, timp in care acest virus are perioada de incubatie, nu 

a existat nicio crestere a numarului de persoane infectate cu COVID. Nu exista 

persoane care au fost dovedite ca s-au infectat in restaurate, iar din punct de vedere 

al numarului de focare, pe site-ul INSP puteti gasi aceasta analiza, in care industria 

HoReCa este ultima industrie care cauzeaza probleme. Aceasta hotarare luata de 

Comitetul Municipal pentru Situatii de Urgenta noi o vom ataca in justitie si 

speram sa obtinem in cel mai scurt timp anularea ei", a declarat Mischie pentru 

postul de radio. 

 

Acesta este de parere ca autoritatile au gresit in ultima perioada pentru ca nu au 

aplicat masuri mai dure celor care au incalcat restrictiile privind raspandirea 

noului coronavirus. 

 

O informatie statistica publicata marti, 6 octombrie, arata ca in intervalul 21 

septembrie - 4 octombrie in industria HoReCa a fost semnalat un singur focar de 

COVID-19 in toata Romania, cu cinci oameni imbolnaviti. 

 

Mischie este de parere ca cele mai multe infectari au avut loc la evenimente cum ar 

fi nunti si botezuri. "Impunerea legii ar fi dus la alte cifre pe care le-am fi putut 

avea astazi. Unde sunt cei care au avut astfel de evenimente (n.r. - nunti, botezuri 

etc.), daca au luat vreo penalizare, daca li s-a suspendat vreo autorizatie", a mai 

spus Mischie. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 

 

 

https://www.europafm.ro/exclusiv-patronii-de-restaurante-vor-ataca-in-justitie-restrictiile-care-ii-vizeaza-audio/
https://ziare.com/stiri/coronavirus/
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 Opt diplomati, propusi pentru a fi ambasadori ai Romaniei in strainatate, 

audiati miercuri in comisiile de specialitate din Parlament 

Opt persoane propuse a fi numite ca ambasadori ai Romaniei in strainatate vor fi 

audiate miercuri in Comisiile reunite pentru politica externa si Comisiile pentru 

comunitatile de romani din afara tarii, de la Senat si Camera Deputatilor. 

 

Este vorba despre Stefan-Alexandru Tinca, propus ca ambasador in Republica 

Turcia; Radu-Catalin Mardare - in Republica Libaneza; Silvia Davidoiu - in 

Republica Serbia; Gabriel-Catalin Sopanda - propus in Ungaria si Dan Petre - in 

Republica Argentina si Republica Paraguay. 

 

Audierile din Parlament ii vizeaza si pe Radu-Gabriel Safta, propus ambasador in 

Australia, Noua Zeelanda, Republica Kiribati, Republica Fiji, Insulele Solomon, 

Republica Vanuatu, Statul independent Samoa, Tuvalu si Republica Nauru, dar si 

pe Marius-Gabriel Lazurca, propus in Statele Unite Mexicane, Republica 

Nicaragua, Republica El Salvador, Republica Costa Rica, Republica Guatemala si 

Republica Honduras. 

 

Nicolae Nastase este propus pentru a fi ambasador in Senegal, Republica Guineea, 

Republica Mali, Republica Coasta De Fildes, Republica Capului Verde, Burkina 

Faso, Republica Gambia si Republica Guineea Bissau. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 CNPP: Aproape 947.000 de pensionari au primit indemnizaţie socială în 

luna septembrie 

Numărul total al beneficiarilor indemnizaţiei sociale pentru pensionari a fost de 

946.320 de persoane în luna septembrie, conform datelor centralizate de Casa 

Naţională de Pensii Publice (CNPP). 

 

Din totalul beneficiarilor de indemnizaţie socială înregistraţi în septembrie, 

797.585 erau pensionari din sistemul public, iar 148.735 erau pensionari proveniţi 

din fostul sistem de pensii al agricultorilor. 
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În cazul pensionarilor din sistemul public, valoarea medie a indemnizaţiei 

suportate de la bugetul de stat a fost de 298 de lei. Cele mai mari valori au fost 

înregistrate în judeţele Cluj - 349 lei, Bistriţa-Năsăud - 342 lei şi Hunedoara - 336 

lei. 

 

Cei mai mulţi beneficiari ai acestei indemnizaţii erau în Bucureşti - 35.091 şi în 

judeţele Suceava - 32.154 pensionari, Iaşi - 28.518 şi Dolj - 27.801. 

 

În ceea ce priveşte pensionarii agricultori, indemnizaţia socială medie suportată de 

la bugetul de stat a fost de 159 de lei, valoarea ce mai mare fiind înregistrată în 

Bucureşti (între 198 lei şi 244 lei) şi în judeţele Ilfov - 258 de lei şi Gorj - 234 lei. 

 

Numărul cel mai mare de beneficiari se înregistra în judeţele Iaşi - 10.077 

persoane, Dolj - 9.746 persoane şi Botoşani - 9.346 persoane.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 CCR discută miercuri legea privind dobânzile excesive. Potrivit proiectului, 

suma de rambursat la credite până în 15.000 de lei nu poate depăși dublul 

celei împrumutate 

Curtea Constituţională a României (CCR) s-ar putea pronunţa, miercuri, pe 

sesizarea asupra Legii privind protecţia consumatorilor împotriva dobânzilor 

excesive, transmite Agerpres. Sesizarea a fost transmisă Curţii Constituţionale de 

parlamentari PNL. 

Pe 6 mai, plenul Camerei Deputaţilor a dat vot favorabil proiectului de lege privind 

protecţia consumatorilor împotriva dobânzilor excesive, în scopul menţinerii 

echilibrului contractual şi al asigurării integrităţii pieţei financiar-bancare interne. 

Deputaţii au adoptat un amendament respins iniţial de comisiile de specialitate, 

potrivit căruia, "prin excepţie de la prevederile art. 5, în cazul creditelor de consum 

în valoare maximă de 15.000 de lei, suma totală de rambursat de către consumator 

nu poate depăşi dublul sumei împrumutate''.  



CNSLR Fratia | Revista Presei 7 octombrie 2020 12 

 

Articolul 5 prevede că "dobânda anuală efectivă în cazul creditelor de consum nu 

poate depăşi cu mai mult de 15 puncte procentuale dobânda de referinţă practicată 

de BNR". 

Potrivit unui alt amendament, creditor financiar este o instituţie de credit autorizată 

de Banca Naţională a României, o sucursală din România a unei instituţii de credit 

străine, o instituţie financiară nebancară sau o entitate care desfăşoară activitatea de 

recuperare creanţe. 

Un articol modificat de deputaţi prevede că "dobânda anuală efectivă la creditele 

imobiliare nu poate depăşi cu mai mult de două puncte procentuale dobânda de 

referinţă practicată de BNR pe piaţa financiar-bancară internă; în cazul în care 

creditorul financiar este o instituţie financiară nebancară, dobânda anuală efectivă 

la creditele imobiliare nu poate depăşi dublul dobânzii de referinţă practicată de 

BNR pe piaţa financiar-bancară internă''. 

Un alt amendament stipulează că dobânda anuală efectivă în cazul creditelor de 

consum nu poate depăşi cu mai mult de 15 puncte procentuale dobânda de referinţă 

practicată de BNR. 

 În martie 2019, Curtea Constituțională a României constata că o lege ce 

urmărea limitarea dobânzilor în sectorul financiar este neconstituțională, în 

principal datorită faptului că nu a fost realizată motivarea și fundamentarea 

economică, socială și juridică a soluțiilor adoptate, legea însăși fiind 

considerată neclară, scrie Cristian Bichi, consilier al Guvernatorului BNR. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Ministrul Agriculturii: Am identificat zece mari prioritati in agricultura, de 

rezolvat in urmatorii sapte ani. Culturile de primavara, afectate pe 1 milion 

de hectare 

Zece probleme, prioritati mari in agricultura, care vor trebui creionate intr-un 

program national strategic si rezolvate in urmatorii sapte ani, au fost identificate, a 

declarat marti ministrul Agriculturii, Adrian Oros, in cadrul videoconferintei 

"Agriculture Reloaded", organizata de Agentia de presa News.ro, in parteneriat cu 

Team Innovation Media si Agentia de PR si comunicare Plurivox. 

https://www.hotnews.ro/stiri-opinii-24332914-legea-privind-dobanzile-excesive-intrevad-deja-efecte-perverse.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-opinii-24332914-legea-privind-dobanzile-excesive-intrevad-deja-efecte-perverse.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-opinii-24332914-legea-privind-dobanzile-excesive-intrevad-deja-efecte-perverse.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-opinii-24332914-legea-privind-dobanzile-excesive-intrevad-deja-efecte-perverse.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-opinii-24332914-legea-privind-dobanzile-excesive-intrevad-deja-efecte-perverse.htm
https://ziare.com/economie/agricultura/
https://ziare.com/adrian-oros/
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"Din nefericire, anul aceste, pe langa efectele negative pandemiei, care s-au 

reflectat in toata economia nationala si europeana, a fost afectata si agricultura, 

chiar daca in acest sector activitatea nu a fost oprita deloc. Totusi, efecte negative 

au aparut, fie din cauza faptului ca s-au inchis unele domenii de activitate care erau 

conectate la agricultura si industria alimentara, fie pentru ca s-a modificat profund 

comportamentul cumparatorului si acesta este un fapt pe care va trebui sa il 

analizam separat serios, si care va avea consecinte multa vreme de aici inainte", a 

declarat marti ministrul Agriculturii, Adrian Oros, in cadrul videoconferintei 

"Agriculture Reloaded", organizata de Agentia de presa News.ro, in parteneriat cu 

Team Innovation Media si Agentia de PR si comunicare Plurivox. 

 

Oros spune ca au aparut pierderi semnificative in unele sectoare ale agriculturii si 

ale industriei alimentare, care sunt greu de cuantificat acum, deoarece unele 

pierderi au aparut pe parcurs, chiar la inceputul crizei, iar pentru altii in lunile care 

au urmat, iar seceta nu a facut decat sa agraveze acest fapt. 

 

"Daca culturile semanate in toamna au fost afectate in suprafata de peste 1,1 

milioane hectare, din nefericire, si culturile de primavara au fost afectate pe o 

suprafata destul de mare. Nu avem inca cifrele, dar din estimarile noastre, tot 

aproximativ 1 milion de hectare vor fi afectate si aici ma refer in primul rand la 

porumb si la floarea soarelui. Noi am incercat sa compensam o parte din aceste 

pierderi. Compensarile pe care le-am facut la nivelul Guvernului nu au acoperit 

nici pe departe pierderile reale pe care le-au inregistrat fermierii, dar atat a putut 

suporta bugetul", a precizat ministrul Agriculturii. 

 

Oficialul spune ca acum incearca sa creioneze niste prioritati, identificand zece 

prioritati mari in agricultura, fundamentate de nevoile pe care agricultura 

romaneasca le are acum. 

 

"In primul rand, vorbesc de corectarea balantei comerciale pentru produse 

agroalimentare, care in ultimii ani a luat-o la vale, anul trecut inregistrand un 

deficit de 1,3 miliarde euro. Acolo trebuie neaparat a facem ceva. Trebuie sa 

sprijinim mai consistent tot ce inseamna procesare, depozitare, in asa fel incat daca 

exportam, sa exportam si noi produse cu valoare adaugata.  
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Apoi, un lucru important este asocierea. Am reusit anul acesta sa ajutam mediul 

asociativ din Romania sa fie reprezentat la Bruxelles, Ministerul Agriculturii 

platind acele cotizatii, in asa fel incat ei sa aiba drepturi depline in cadrul COPA-

COGECA", a mai spus Oros. 

O alta problema este cu micul producator si cu micul procesator, care foarte greu 

reusesc sa isi vanda toata productia sau la preturi competitive. Pentru cei mici, 

cooperativele reprezinta singura solutie realista, afirma ministrul, care precizeaza 

ca va stimula consolidarea acestor cooperative. 

 

A patra prioritate este consolidarea pietelor locale. 

 

"Producem mult prea putin fata de consumul intern. Dar trebuie mult mai atenti cu 

aceasta piata locala si aici ma refer si la faptul ca piata locala trebuie sa fie o 

oportunitate pentru producatorii locali", a mai spus el. 

 

O alta mare problema identificata este legata de calificarea fortei de munca si 

trebuie insistat pe invatamantul profesional, considerand ca solutia este 

invatamantul profesional dual, unde sa pregateasca personal calificat. 

 

"Cea mai mare problema anul acesta a parut sa fie gestionarea apei. In ultima 

perioada au fost ani in care regimul precipitatiilor a fost unul foarte bun pentru 

agricultura si am cam uitat sa intretinem si sa reparam aceasta infrastructura fie de 

irigatii, fie de drenaj. Iar anul acesta, cand am avut nevoie acuta de apa, am 

constatat ca desi am dat drumul la apa pe canale din martie, apa a ajuns abia pe 

500.000 hectare, foarte putin, total insuficient. De aceea va trebui in urmatoarea 

perioada sa investim mult si foarte repede in aceasta infrastructura de gestionare a 

apei. Avem oportunitatea ca prin acest Program National de Rezilienta si Relansare 

Economica, Guuvernul a acceptat ca peste 6 miliarde euro sa-i directionam pentru 

a reabilita toata infrastructura de gestinoare a apei", a mai spus ministrul Oros. 

 

In plus, autoritatile se vor gandi cum gestioneaza riscurile, sa lucreze la aparitia 

unor fonduri mutuale cu care agricultura sa poata sa gestioneze riscurile. 

 

 

https://ziare.com/economie/infrastructura/
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"Aceste nevoi trebuie creionate intr-un program national strategic, pentru a putea fi 

rezolvate in urmatorii sapte ani", mai spune ministrul. 

 

Parteneri ai evenimentului sunt Asociatia Producatorilor de Porumb din Romania, 

Groupama Asigurari si Liga Asociatiilor Producatorilor Agricoli din Romania. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Sporuri pentru calculator și praf la Primăria Capitalei. Ce salarii sunt la 

PMB 

Statul la stat nu-i o glumă în România, nici salariile nu sunt de joacă. Lefurile de la 

Primăria Capitalei pun pe gânduri orice angajat obișnuit în privat care muncește 

opt ore pe zi. Iată o listă de salarii și de sporuri pentru condiții vitrege de muncă. 

Iar sporurile nu sunt o excepție, ci o regulă la PMB, scrie adevărul.ro. 

Salarii și sporuri uluitoare la Primăria capitalei. Un muncitor necalificat, scrie 

Adevărul, ia un salariu de bază de 3.725 de lei. La acesta se adaugă și un spor 

pentru condiţii vătămătoare de 476 de lei. Un muncitor calificat la Primăria 

Capitalei primește o leafă de 3.988 de lei şi un spor de condiţii vătămătoare de 510 

lei. 

Șoferul angajat la Primărie, cel care îi duce de obicei pe directorii din instituție 

unde au nevoie, ia 4.093 de lei pe lună. Și el are un spor de 523 de lei. 

Credeați că meseria de stenodactilografă a dispărut? Nu, în Primăria Capitalei ea 

există și este remunerată cu un salariu și de 4.300 de lei. Cu tot cu spor poate 

ajunge la aproape 5.000 de lei. 

Credeați că doar la Parlament mai sunt bufetieri? Ei bine, nu. Bufetierii și paznicii 

de la primăria Bucureștiului iau lefuri de până la 4.093 de lei. Cu tot cu spor 

salariul de bază pot ajunge la un salariu de 4.500 de lei. 

Aceste salarii sunt plătite într-o primărie care s-a aflat practic în stare de faliment. 

Și nu este singurul caz. Falimentul a bătut la ușa a 88,5% din localitățile României. 

https://adevarul.ro/news/eveniment/salarii-sporuri-nesimtite-primaria-capitalei-castiga-stenodactilograf-bufetier-1_5f7c267b5163ec42719d7464/index.html
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Guvernul a adoptat la început de septembrie o Hotărâre prin care aloca 1,33 

miliarde de lei din Fondul de Rezervă pentru 2.858 de localități care aveau nevoie 

de bani pentru facturi, salarii sau mici proiecte locale. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Ministrul Sănătății: România are în depozite 4.000 de flacoane de 

Remdesivir 

Ministrul Sănătății, Nelu Tătaru, a anunțat marți seară că în depozite există 4.000 

de flacoane de Remdesivir, dar nu trebuie văzut ca un „element salvator”. 

Nelu Tătaru a fost întrebat, marţi seară, la TVR 1, dacă există probleme cu 

aprovizionarea cu Remdesivir. 

„La începutul lunii iulie noi am folosit în terapie Remdesivir, 11.892 de flacoane. 

În acest moment în depozite avem 4.000 de flacoane. Acest tratament cu 

Remdesivir este un tratament care face parte din protocol, la diferite cazuri 

selectate pe anumite criterii, pe care medicul curent îl acceptă pentru pacientul 

respectiv. Este un tratament care se dă pentru cinci zile”, a răspuns Tătaru, citat de 

Mediafax. 

De Remdesivir a beneficiat și președintele Americii, tot pentru cinci zile, a adăugat 

ministrul. 

„Dar nu trebuie să îl vedem ca pe un element salvator. (...) Avem vreo cinci 

antivirale care se dau în acest moment”, a precizat Nelu Tătaru. 

Declarația ministrului Sănătății vine în contextul în care mai multe state europene 

se confruntă cu o criză în aprovizionarea cu antiviralul Remdesivir, stocurile lor 

fiind pe sfârşite în timp ce numărul noilor cazuri de COVID-19 şi cel al 

spitalizărilor cresc, iar SUA au cumpărat pentru vara care a trecut cea mai mare 

parte a producţiei acestui medicament al companiei americane Gilead. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 

https://www.digi24.ro/stiri/externe/mapamond/criza-de-remdesivir-mai-multe-state-europene-se-confrunta-cu-stocuri-insuficiente-in-timp-ce-cazurile-noi-de-covid-cresc-1380052
https://www.digi24.ro/stiri/externe/mapamond/criza-de-remdesivir-mai-multe-state-europene-se-confrunta-cu-stocuri-insuficiente-in-timp-ce-cazurile-noi-de-covid-cresc-1380052
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 Cristian Popescu Piedone a bătut palma cu PSD 

Primarul ales al Sectorului 5, Cristian Popescu Piedone, a mers marți la sediul PSD 

din Kiseleff pentru a negocia cu PSD majoritatea din Consiliul Local. 

„Având în vedere că PSD are cel mai mare număr, am ales să discut prima dată cu 

domniile lor pentru o posibilă majoritate în Consiliul Local. Ne-am expus părerile 

reciproc. Consider că discuțiile s-au încheiat, pot să vă spun că se va forma o 

majoritate PPU-SL - PSD în Sectorul 5. Am pus câteva condiții: fără politică, doar 

politica oamenilor. Urmează să desemnăm viceprimarii în perioada urmatoare.”, a 

declarat Piedone, la sediul central PSD. 

Preşedintele PSD, Marcel Ciolacu, a declarat marţi că a discutat la sediul partidului 

cu primarul ales al Sectorului 5, Cristian Popescu Piedone, despre formarea unei 

majorităţi în Consiliul local, precizând că Piedone nu va intra în PSD. 

„Am discutat despre majoritate”, a afirmat Ciolacu, la finalul întrevederii. 

(Sursa: Digi 24) 

 

Apel disperat privind Autostrada „Unirii” A8 spre Moldova: Unde au apărut 

probleme la proiectul care ar urma să treacă munții Carpați și de ce este 

iminent un blocaj 

Contractul pentru Studiul de Fezabilitate pentru autostrada A8 de la Tg. Mureș la 

Tg. Neamț, trecerea Carpaților pentru „Autostrada Unirii”, are probleme și se 

derulează defectuos, atrage atenția Asociația Moldova Vrea Autostradă, al cărei 

vicepreședinte este tocmai consilier onorific al ministrului Transporturilor. „Se 

mimează progresul ca să nu țipe lumea, dar în sistem se știe că nu se va face”, 

confirmă și deputatul USR, Cătălin Drulă, care vorbește la rându-i de alte 

probleme ce macină proiectul ce riscă să intre într-un blocaj. 
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„Societatea civilă din Moldova se declară extrem de îngrijorată vis-a-vis de 

seriozitatea și dorința materializării de trecere a Carpaților pe coridorul trans-

european reprezentat de autostrada A8!”, se arată într-un punct de vedere publicat 

de către Asociația Moldova Vrea Autostradă, asociație al cărei vicepreședinte și 

membru fondator Adrian Covăsnianu este chiar consilier onorific al ministrului 

Transporturilor Lucian Bode. 

 

Redăm mai jos din textul publicat de MVA: 

Date fiind 

- derularea extrem de lentă a contractului de “Completare Studiu de Fezabilitate 

pentru tronsonul Tg. Mureș-Tg. Neamț” 

- evoluția extrem de redusă caracterizată de slaba mobilizare a resurselor tehnice și 

logistice în etapa de realizarea a studiilor geotehnice 

- diversele solicitări adiționale ale autorităților centrale (unele nejustificate) vis-a-

vis de proiectul A8 

- declarațiile politice recente care evită declararea A8 – sectorul montan ca 

prioritate imediata (4 ani) sau parte a unui plan viitor. 

- că există o preferință de trecere a Carpaților Orientali printr-o combinație între 

A7 (sectorul Pașcani-Bacău-Adjud) și A13 (Bacău-Oituz-Brașov) 

 

Având în vedere că: 

 

- există finanțare europeană în acest sens nerambursabilă în procent de 75 % 

- dezideratul european obligă statele membre de a-și finaliza rețeaua principală de 

transport (A8 – se află pe acest culoar) 

- angajamentul politic (inițial) al Guvernului României 

- există susținerea Parlamentului și a Președintelui României prin aprobarea și 

promulgarea Legii 291/2018 (Legea Autostrăzii Unirii) 

- considerăm că există premise care pun la îndoială INTENȚIA HOTĂRÂTĂ de a 

demara viitoare lucrări din cel mai necesar și așteptat tronson al coridorului Tg. 

Mureș-Iași 

https://moldovavreaautostrada.ro/monitorizare/opinii/trecerea-carpatilor-pe-autostrada-a8-pe-pamant-prin-tunele-sau-in-aer/
https://moldovavreaautostrada.ro/monitorizare/opinii/trecerea-carpatilor-pe-autostrada-a8-pe-pamant-prin-tunele-sau-in-aer/
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În acest sens pentru a infirma suspiciunile rezonabile ale societății civile solicităm 

următoarele: 

 

- declanșarea procedurilor contractuale de mobilizare a proiectantului general de pe 

SF Tg. Mureș-Tg. Neamț 

- stabilirea unui calendar concret, real și predictibil pentru finalizarea și avizarea 

contractului de Completare SF pentru Tg M – Tg N inclusiv un termen CLAR 

pentru obținerea Acordului de Mediu 

- pregătirea autostrăzii A8 pentru a fi eligibilă și compatibilă cu Green Deal (stații 

de încărcare pentru vehicule electrice, utilizare materiale reciclabile în procesul de 

construcție) 

 

- lansarea licitației de Proiectare și Execuție cu clauză suspensivă pentru 

primii kilometri de autostradă din sectorul montan respectiv conexiune A3 cu 

A8 pe tronsonul Tg. Mureș-Acățari (legătură DN 15/Leordeni-Gheorghe 

Doja-Acățari cu DN 13) și Moțca-Tg. Neamț (legătură DN 2 cu DN 15B) 

 

Precizăm faptul că lansarea primilor kilometri de autostradă în execuție este 

posibilă date fiind următoarele argumente : 

 

- faptul că traseul autostrăzii A8 pe relația Tg. Mureș-Tg. Neamț a fost agreat în 

CTE la CNAIR 

- cele mai avansate sectoare din Tg. Mureș-Tg. Neamț sunt “capetele” autostrăzii 

- având experiența pozitivă a Sibiu-Pitești unde au fost lansate sectoarele mai 

ușoare (capetele reprezentate de loturile 1 și 5) putem replica această experiență și 

pe A8 

- conexiune A3 cu A8 ar asigura inclusiv ocolirea municipiului Tg. Mureș pe 

sectorul sudic la profil de autostradă 

- conexiune Moțca-Tg. Neamț ar asigura inclusiv ocolirea municipiului Tg. Neamț 

la profil de autostradă”. 

„Avem de-a face cu un proiect nedorit: A8. Se mimează progresul ca să nu țipe 

lumea” 
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Problemele care macină proiectul A8 „Autostrada Unirii” sunt confirmate și 

detaliate și de către liderul deputaților USR, Cătălin Drulă, membru în Comisia de 

Transporturi din Camera Deputaților. 

 

„Ce ne spun cei de la MVA este că studiul de fezabilitate pentru sectorul de 200km 

dintre Tg. Mureș și Tg. Neamț merge prost și că avem de-a face cu un proiect 

nedorit: A8. Se mimează progresul ca să nu țipe lumea, dar în sistem se știe că nu 

se va face”, spune Drulă. 

 

„Pentru aducere aminte, stadiul actual este: 

 

1) Sector Tg. Mureș-Tg. Neamț (~211 km) cel care traversează Carpații Orientali: 

din mai 2019 este în derulare o revizuire a studiului de fezabilitate care abia a ajuns 

ca progres la 55% progres 

 

2) Sectorul Tg. Neamț-Iași-Ungheni: de-abia s-a lansat pe 1 septembrie 2020, 

licitația pentru studiul de fezabilitate și proiectarea autostrăzii 

 

Revenind la sectorul cel mai greu, Tg. Mureș-Tg. Neamț: 

 

- deși stadiul fizic este 55%, stadiul financiar este doar 0,55%. Adică deși 

prestatorul a lucrat în valoare de aprox. 10 milioane lei(valoare totală 17 milioane) 

nu a fost plătit decât câteva firimituri. 

 

De ce? Pentru că așa sunt făcute contractele CNAIR pentru studii de fezabilitate - 

cu o singură plată grasă la final. Ce firmă și cine poate susține ani de zile (2-3 ani) 

costuri de zeci de milioane de lei așteptând plata la sfârșit? Rezultatul este că 

prestatorii lucrează prost și taie costuri pe cât pot iar munca pe care o fac nu e de 

calitate. 

 

O altă mare problemă cu acest proiect este că nu s-a lăsat în tema de proiectare 

libertatea de a optimiza din punct de vedere al costurilor traseul și soluțiile din 

studiul din 2010-2011 care poate fi considerat mai degrabă un studiu de 

prefezabilitate la nivelul de detaliu tehnic al soluțiilor (costul de altfel a fost de 10x 

mai mic, ceea ce dă o indicație asupra detaliului de investigare). 

https://www.facebook.com/catalindrulausr/posts/2275804709231945
https://www.facebook.com/catalindrulausr/posts/2275804709231945
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Motivul? "Vine Curtea de Conturi și ne zice că am făcut degeaba studiul din 

2011". Ceea ce nu e adevărat, e normal ca în investigarea și detalierea unui mega-

proiect să fie niveluri succesive de detaliere și în orice mare proiect o parte din 

muncă o faci degeaba (într-un mare proiect se explorează piste și se abandonează, 

oricine a lucrat într-o activitate antreprenorială/startup etc, înțelege conceptul). Să 

consideri asta "prejudiciu" înseamnă să fii bătut în cap. 

 

O consecință a fixării soluțiilor din 2011 este că acestea sunt extrem de scumpe și 

de fapt nimeni din sistem nu crede că acest proiect A8 va fi făcut prea 

curând/vreodată. 

 

Eu am tot spus că ar trebui văzut dacă reducerea vitezei de proiectare și/sau 

execuția în primă fază half-profile _pe zonele grele montane_ nu ar crește 

fezabilitatea acestui proiect. Obții aproape același beneficiu, la un cost mult mai 

mic. Dacă Elveția și Germania/Bavaria au putut fi legate 30 de ani (până recent) 

printr-un tunel de 7km cu o bandă pe sens cu limită de 60km/h, putem și noi să 

ajustăm niște soluții exorbitante și să avem un drum modern cu mici limitări în 

zonele cele mai dificile. 

Dar așa se întâmplă când își bagă politicienii coada și se bat cu făcălețul în piept: 

de obicei în realitate nu se construiesc lucruri, dar e toata lumea happy că se 

promite și se glăsuiește măreț”. 

--- 

Autostrada „Unirii” A8 Tg. Mureș - Tg. Neamț - Iași - pod Ungheni ar urma să 

aibă o lungime de circa 311 km, din care 211 pe segmentul Tg. Mureș - Tg. Neamț 

și circa 100 de km de la Tg. Neamț la Iași și la Podul Ungheni peste Prut. 

 

Pentru sectorul Tg. Mureș - Tg. Neamț a fost semnat în 2018 un contract de 

revizuire a Studiului de Fezabilitate cu firma INGENIERIA ESPECIALIZADA 

OBRA CIVIL E INDUSTRIAL SA pentru circa 17,6 milioane de lei. 

 

Pentru tronsonul Tg. Neamț - Iași - Ungheni recent a fost lansată licitația pentru 

Studiul de Fezabilitate și Proiect Tehnic. 

(Sursa: hotnews.ro) 

https://monitorizari.hotnews.ro/stiri-infrastructura_articole-24262416-autostrada-unirii-a8-targu-neamt-iasi-ungheni-licitatie-proiectare-studiu-fezabilitate.htm
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 Oficial de la Direcția Generală a Vămilor: În România am rămas pe același 

tip de vămuire ca acum 20 de ani. Toată Uniunea Europeană a evoluat. Noi, din 

păcate, am involuat imediat după aderare 

În România am rămas pe același tip de vămuire ca acum 20 de ani, din păcate, a 

declarat Marcel Mutescu, director general la Direcția Generală a Vămilor (DGV). 

Potrivit acestuia, avem o vămuire clasică, pe când toată Uniunea Europeană a 

evoluat. 

"Noi, din păcate, am involuat imediat după aderare când gestionam la momentul 

respectiv, la nivelul Autorității Vamale partea de proceduri vamale, atunci 

atinsesem undeva la 25% din operațiuni în proceduri simplificate, la domiciliu la 

momentul respectiv. Din păcate, după 10 ani, pare că în loc să mergem înainte ne-

am dus înapoi. Sperăm acum să reimpulsionăm și eu promit că ne ținem să...", a 

spus el, în cadrul unui Webinar organizat de EY România. 

 În birourile vamale, în special cele din București și Ilfov, unde a crescut 

destul de mult numărul de operațiuni, deja am luat măsuri pentru 

suplimentarea personalului. 

 La nivelul întregii țări am dispus structurilor vamale să facă întâlniri cu 

mediul de afaceri la nivel local și regional și inclusiv la nivel central. 

 La nivel central am înființat un grup de lucru care monitorizează aceste 

întâlniri, problemele pe care operatorii economici care doresc să aplice la 

proceduri simplificate. Venim în sprijinul operatorilor economici, acolo 

unde este nevoie, cu soluții personalizate. 

"În primele două luni de când s-a început acest proces de promovare a procedurilor 

simplificate, am avut destul de multe situații în care operatori economici foarte 

mari, care trebuiau să acceseze proceduri simplificate, nu le accesau pentru că nu 

știu ce practică la un birou vamal sau excepția de la procedura respectivă nu era 

bine înțeleasă. Ca țintă ne-am fixat până la finalul anului cam 25% din operațiunile 

vamale să fie desfășurate prin proceduri simplificate. La 1 ianuarie ăsta ar trebui să 

fie procentul", a precizat el. 

(Sursa: hotnews.ro) 
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 LISTA celor 49 de țări pentru care se cere carantină la intrarea în România. 

Ce persoane sunt exceptate și cum poți ieși din izolare după doar 10 zile 

Lista țărilor și teritoriilor cu risc epidemiologic de coronavirus ridicat a intrat 

miercuri în vigoare, astfel că cei care vin din aceste zone trebuie să intre într-o 

carantină de 14 zile la domiciliu sau într-un alt loc pe care trebuie să îl declare. 

 

Sunt exceptate persoanele care sosesc în România din țările/zonele de risc 

epidemiologic ridicat, dacă rămân pe teritoriul național pentru o perioadă mai mică 

de 3 zile (72 de ore) și prezintă un test negativ pentru SARS-CoV-2, efectuat cu cel 

mult 48 de ore înaintea intrării pe teritoriul național. 

 

Persoanele care sosesc în România din țările/zonele de risc epidemiologic ridicat și 

intră în carantină pentru o perioadă de 14 zile, pot ieși din carantină după a 10-a zi, 

dacă efectuează un test pentru SARS-CoV-2 în a 8-a zi de carantină, iar rezultatul 

acestuia este negativ și nu prezintă simptomatologie specifică. 

 

Țările din lista galbenă sunt: Israel, Andorra, Muntenegru, Bahrain, Aruba, 

Argentina, Guam, Bonaire, Saint Eustatius and Saba, Spania, Cehia, Costa Rica, 

Puerto Rico, Bahamas, Republica Moldova, Franța, Olanda, Gibraltar, Polinezia 

Franceză, Sint Maarten, Liban, Belgia, Panama, Capul Verde, Statele Unite ale 

Americii, Peru, Kuweit, Columbia, Brazilia, Armenia, Marea Britanie, Islanda, 

Oman, Irak, Maldive, Paraguay, Luxembourg, Belize, Emiratele Arabe Unite, 

Palestina, Danemarca, Libia, Ungaria, Chile, Slovacia, Ucraina, Austria, Curaçao, 

Georgia și Qatar. 

 

Lista a fost decisă în ședința de luni a Comitetului Național pentru Situații de 

Urgență, și a intrat în vigoare de la data de 07.10.2020 ora 0:00, în funcție de rata 

de incidență cumulată a cazurilor de coronavirus la 100.000 locuitori. 

(Sursa: hotnews.ro) 
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 Eurostat: Angajații din România, printre cei mai relaxați din UE. Mai puțin 

de 6% declară că lucrează întotdeauna sub presiunea timpului, în vreme ce 

procentul la nivelul Uniunii Europene este aproape dublu. Germanii sunt 

printre cei mai presați, iar cei mai relaxați sunt spaniolii. 

Potrivit datelor Eurostat, în 2019, în România aproape 16% dintre angajați nu au 

muncit niciodată sub presiunea timpului, în timp ce 49% spun că sunt rareori 

presați de termene la serviciu. Doar 6% dintre români lucrează permanent contra 

cronometru.  

La nivelul Uniunii Europene unul din nouă angajați a lucrat întotdeauna sub 

presiunea timpului (11%) și unul din patru a lucrat adesea.  

În Germania, procentul celor care spun că lucrează tot timpul contra timpului este 

de trei ori mai mare decât în România, în timp ce Spania însumează cel mai mare 

procent al angajaților care spun că sunt rareori sau niciodată presați de timp – 85%. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 7 octombrie - Ziua internaţională a muncii decente 

Ziua internaţională a muncii decente este marcată anual la 7 octombrie. 

Organizaţia Internaţională a Muncii (OIM) recomandă ca munca decentă să fie în 

centrul acţiunilor guvernamentale pentru realizarea creşterii economiei mondiale. 

Munca decentă este esenţială pentru eforturile de reducere a sărăciei şi pentru 

asigurarea unei dezvoltări durabile şi echitabile. 

 

Conceptul de "muncă decentă" a fost gândit în cadrul reuniunii Organizaţiei 

Internaţionale a Muncii din 1999, în comun acord cu partenerii sociali (guverne-

patronate-sindicate) şi însumează aspiraţiile oamenilor cu privire la oportunităţile 

pentru o muncă productivă şi corect remunerată, securitatea la locul de muncă, 

protecţia socială pentru familie, oportunităţile de dezvoltare profesională şi 

integrare socială, libertatea de exprimare, participarea activă în luarea de decizii, 

egalitatea de şanse pentru bărbaţi şi femei. 
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Acest concept cuprinde patru componente strategice, valabile indiferent dacă 

vorbim despre economia formală sau informală, munca salariată sau pe cont 

propriu, munca în agricultură, în fabrică, într-un birou, acasă sau în comunitate; 

principii şi drepturi fundamentale ale muncii şi standarde internaţionale de muncă; 

oportunităţi de ocupare şi remunerare; protecţie şi securitate socială, dialog social 

şi tripartitism. 

 

Efectele pandemiei asupra sănătăţii, ocupării forţei de muncă, veniturilor şi 

egalităţii de gen sunt cu atât mai catastrofale cu cât lumea a fost deja fracturată, 

modelul profund deficitar al globalizării provocând inegalităţi şi nesiguranţă pentru 

oamenii muncii. Un nou contract social este esenţial pentru a stabili calea spre 

recuperare după efectele COVID-19, precum şi pentru construirea unei economii 

comune prospere şi durabile, potrivit www.ituc-csi.org. 

 

Anul acesta, în multe locuri, întrunirile fizice ale oamenilor programate pentru 

marcarea acestei zile nu vor fi posibile din cauza riscului de răspândire a virusului 

SARS-CoV-2. Cu toate acestea, de la debutul pandemiei, sindicatele din întreaga 

lume au atins noi culmi în modul în care utilizează tehnologia pentru evenimente 

virtuale şi comunicaţii rapide. Acesta va fi un element cheie în acest an pentru ziua 

mondială a muncii decente. Tema principală din 2020 este "Un Nou Contract 

Social pentru Redresare şi Rezistenţă" ("A New Social Contract for Recovery and 

Resilience"). 

 

În 2008, Organizaţia Internaţională a Muncii şi Confederaţia Internaţională a 

Sindicatelor (CIS) au avut iniţiativa marcării acestei zile prin mobilizarea 

sindicatelor din întreaga lume la mitinguri şi marşuri. Confederaţia Internaţională a 

Sindicatelor este cea mai mare asociaţie sindicală mondială din care fac parte 331 

de organizaţii sindicale, care reprezintă 207 de milioane de muncitori din 163 de 

ţări ale lumii. Obiectivul său este promovarea pe scară mondială a intereselor 

sindicale comune şi protecţia drepturilor oamenilor muncii.  

(Sursa: Agerpres) 

 

http://www.ituc-csi.org/
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 Banca Mondială pentru Europa SPUNE CLAR: Economia României se va 

CONTRACTA cu 5,7% 

Economia românească ar urma să se contracte cu 5,7% în 2020, dar va înregistra o 

relansare de 4,9% în 2021, conform celei mai recente actualizări a prognozei 

economice (Economic Update) a Băncii Mondiale pentru Europa şi Asia Centrală 

(ECA) publicate miercuri de instituţia financiară internaţională, conform Agerpres. 

"Severitatea recesiunii şi magnitudinea revenirii din 2021 vor depinde de evoluţia 

crizei sanitare şi răspunsul decidenţilor, de impactul stimulentelor economice şi de 

consecinţele stimulentelor adoptate la nivelul UE", subliniază Banca Mondială. 

De asemenea, pentru a răspunde la consecinţele pandemiei de COVID-19, Banca 

Mondială se aşteaptă ca deficitul fiscal să ajungă la 9,1% din PIB în 2020, de la un 

nivel planificat de 3,6% din PIB înainte de criză. "O reducere substanţială a 

deficitului în 2021 este puţin probabilă deoarece Guvernul va trebui să sprijine 

procesul de revenire economică", precizează Banca Mondială. Instituţia mizează 

anul viitor pe un deficit de 6,3% din PIB. 

În ceea ce priveşte riscurile şi provocările cu care se va confrunta România, Banca 

Mondială susţine că, pe termen scurt, principala provocare este ţinerea sub control 

a crizei COVID-19 şi limitarea consecinţelor sale economice şi sanitare. "O criză 

prelungită cu măsuri suplimentare de atenuare pentru a reduce transmiterea ar 

reduce perspectivele de creştere şi ar amâna relansarea incipientă a activităţii, 

crescând în acelaşi tip şomajul şi sărăcia", apreciază Banca Mondială. 

Pe de altă parte, traiectoria pro-ciclică înregistrată de politica fiscală înainte de 

criza COVID-19 a agravat constrângerile fiscale, reducând încrederea investitorilor 

şi majorând costurile de finanţare. "În plus, dacă majorarea pensiilor cu 40%, 

adoptată recent de Parlament, nu va fi inversată, aceasta ar afecta în mod serios 

stabilitatea macroeconomică şi, pe termen scurt, ar conduce la o retrogradare a 

ratingului suveran al României", avertizează Banca Mondială. 

Un alt risc îl reprezintă gradul redus de absorbţie al fondurilor europene, ceea ce în 

opinia Băncii Mondiale pune sub semnul întrebării capacitatea României de a 

profita de fondul de relansare al UE, care este unul dintre principalele motoare ale 

relansării economice. 
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La nivel general, Banca Mondială se aşteaptă în acest an la o scădere cu până la 

4,4% a economiilor emergente şi aflate în curs de dezvoltare din Europa şi Asia 

Centrală. Se estimează că procesul de creştere va înregistra o redresare în anul 

2021, cu 1,1% - 3,3%. Cu toate acestea, perspectivele rămân incerte şi există şi 

riscul de subperformanţă. 

Ritmul de redresare depinde de durata de manifestare a pandemiei de COVID-19, 

de disponibilitatea şi distribuirea unui vaccin, precum şi de gradul de intensificare 

a comerţului şi investiţiilor. În consecinţă, creşterea din regiune ar putea fi mai 

slabă decât ne-am putea aştepta, dacă pandemia se înrăutăţeşte. 

"În astfel de vremuri pline de provocări, statele din Europa şi Asia Centrală trebuie 

să privească dincolo de momentul crizei şi să se pregătească pentru o redresare 

rezilientă în perioada post-pandemie", a declarat Anna Bjerde, vice-preşedinte al 

Băncii Mondiale pentru Regiunea Europei şi Asiei Centrale. "Cu alte cuvinte, 

trebuie consolidată guvernanţa, trebuie îmbunătăţit climatul investiţional, iar 

inovaţia şi dezvoltarea digitală trebuie încurajate. De o importanţă critică sunt 

investiţiile semnificative şi susţinute în educaţie de calitate şi servicii de sănătate", 

a adăugat Anna Bjerde. 

Grupul Băncii Mondiale, una dintre cele mai mari surse de finanţare şi expertiză 

pentru ţările în curs de dezvoltare, ia măsuri rapide şi complexe pentru a ajuta ţările 

în curs de dezvoltare să îşi consolideze reacţia faţă de provocările generate de 

pandemie. 

Ministrul Finanţelor Publice, Florin Cîţu, declara, în una august a acestui an, că 

România va evita recesiunea tehnică şi va avea o contracţie a economiei mai mică 

decât estimările publice făcute de agenţiile de rating, Comisia Europeană (CE), 

Fondul Monetar Internaţional (FMI) şi instituţii bancare, datorită răspunsului 

prompt şi eficient al politicilor economice. 

(Sursa: ziare.com) 
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 Raport al Bancii Centrale Europene: Profitabilitatea bancilor s-a prabusit 

in trimestrul doi din 2020 

Profitabilitatea principalelor institutii financiare din zona euro s-a prabusit in 

trimestrul doi din 2020, desi creditorii inca fac eforturi pentru a mentine scazute 

stocurile lor de credite neperformante, se arata intr-un raport al Bancii Centrale 

Europene, transmite Reuters. 

 

In primul semestru din acest an, cand a izbucnit si s-a extins pandemia de 

coronavirus (COVID-19), rentabilitatea capitalului a fost de 0,01%, mult sub 

nivelul de 6,01% din urma cu un an, iar in cel putin sapte din cele 19 state membre 

ale zonei euro s-a inregistrat rentabilitate negativa, informeaza BCE. 

 

Stocul de credite neperformante s-a situat la 503 miliarde de euro in trimestrul doi 

din 2020, aproape de nivelul de 501 miliarde de euro in urma cu trei luni, cel mai 

probabil ca efect al garantiilor de stat si moratoriilor care au ajutat bancile sa 

pastreze clasificarea creditelor ca performante, se arata in raport. 

 

Un studiu recent elaborat de firma de consultanta Deloitte arata ca din creditele 

neperformante in valoare de peste 450 miliarde de euro vandute in Europa intre 

2014 si 2019, aproape jumatate au fost achizitionate de doar patru investitori: 

Cerberus, Blackstone, Lone Star si Goldman Sachs. 

 

In general, bancile revand creditele neperformante la un pret inferior valorii 

nominale, in ideea de a-si elibera bilanturile si a dispune de marja de manevra 

necesara pentru a acorda noi credite. 

 

Volumul datoriilor din zona euro considerate putin probabil sa fie rambursate 

deplin este estimat la peste 500 miliarde de euro, incluzand si creditele imobiliare, 

datoriile la cardurile de credit si imprumuturile pentru achizitionarea de 

automobile. Si analistii se asteapta ca aceasta cifra sa continue sa creasca. 

(Sursa: ziare.com) 

 

https://ziare.com/bani/euro/
https://ziare.com/bce/
https://ziare.com/goldman-sachs/
https://ziare.com/bani/credit/
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 Comisia Europeană ia în calcul emiterea de obligațiuni de pandemie 

(SURE), pentru a putea asigura finanțarea programelor de recuperare 

economică ale țărilor membre. 

„Scopul imediat al Comisiei este emiterea de obligațiuni SURE, care urmează să 

fie lansate la sfârșitul acestei luni”, a spus Johannes Hahn, comisar European 

pentru Buget și Resurse Umane, vorbind despre schema de șomaj a Uniunii 

Europene. 

Sprijinul temporar pentru reducerea riscurilor de șomaj în caz de urgență (SURE) 

este disponibil pentru statele membre care trebuie să mobilizeze mijloace 

financiare semnificative pentru a combate consecințele economice și sociale 

negative ale epidemiei. Prin acest mecanism Comisia Europeană poate oferi 

asistență financiară însumată de până la 100 miliarde euro sub formă de 

împrumuturi de la UE către statele membre, dar numai pentru menținerea locurilor 

de muncă. 

Din primele informații, emisiunea SURE se va baza în cea mai mare parte pe o 

sindicalizare bancară, adică un număr de bănci vor căuta împreună investitori 

pentru obținerea banilor. Comisia va trebui să mai strângă însă bani pentru Fondul 

de recuperare de 750 miliarde de euro, care reprezintă cea mai mare parte a 

sprijinului acordat statelor membre. 

Johannes Hahn a declarat că se pregătesc și licitații financiare, în contextul 

volumelor mai mari de emisiuni viitoare. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Directorul General al FMI: Economia globală este într-o formă „mai puțin 

gravă” decât era în iunie, dar riscă să se prăbușească din nou dacă guvernele 

stopează sprijinul fiscal și financiar și nu reușesc să controleze pandemia. 

În programul Ascensiunea lungă: depășirea crizei și construirea unei economii 

mai rezistente, Kristalina Georgieva, directorul general al Fondului Monetar 

Internațional, a afirmat:  



CNSLR Fratia | Revista Presei 7 octombrie 2020 30 

 

“Activitatea economică globală a înregistrat o scădere fără precedent în al doilea 

trimestru al acestui an, când aproximativ 85% din economia mondială a fost 

blocată timp de câteva săptămâni. FMI a proiectat în iunie o contracție severă a 

PIB-ului global în 2020. Imaginea de astăzi este mai puțin gravă. Acum estimăm 

că evoluțiile din al doilea și al treilea trimestru au fost oarecum mai bune decât se 

aștepta, permițând o mică revizuire ascendentă a prognozei noastre globale pentru 

2020. Și continuăm să proiectăm o redresare parțială și inegală în 2021.” 

Georgieva a adăugat: “Economia globală revine din adâncurile crizei. Dar această 

calamitate este departe de a se fi încheiat. Toate țările se confruntă acum cu ceea 

ce aș numi o urcarea lungă, dificilă, inegală și nesigură.” 

În iunie, prognoza FMI era că blocajul provocat de pandemia de coronavirus va 

micșora produsul intern brut global cu 4,9%, marcând cea mai puternică contracție 

de la Marea Depresiune (The Great Depression) din anii ‘30 și a solicitat mai mult 

sprijin politic din partea guvernelor și a băncilor centrale. Pentru anul 2021, Fondul 

preconiza în iunie o creștere a economiei mondiale cu 5,4%. 

Georgieva a menționată că prognoza actualizată va fi prezentată săptămâna 

următoare, pe măsură ce țările membre participă la reuniuni, care vor avea loc în 

mare măsură în format online. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Curtea de Justiție a UE a decis că statele membre nu pot avea acces 

nerestricționat la datele utilizatorilor de telefonie și internet. Măsură ar putea 

reduce puterile agențiilor de spionaj din Franța și din alte țări ale UE. 

CJUE a decis că supravegherea nerestricționată în masă a telefoanelor și datelor de 

pe internet este ilegală. Curtea consideră că păstrarea generală și nediscriminatorie 

a acestor date poate fi permisă numai atunci când guvernele se confruntă cu o 

„amenințare gravă la adresa securității naționale”. În acest tip de situație, accesul 

complet la datele utilizatorilor de telefonie și de internet ar trebui să fie limitat la o 

perioadă ”strict necesară”. 
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”În situațiile în care un stat membru se confruntă cu o amenințare gravă la adresa 

securității naționale, statul membru respectiv poate deroga de la obligația de a 

asigura confidențialitatea datelor referitoare la comunicațiile electronice prin 

impunerea, prin măsuri legislative, păstrării generale și nediscriminatorie a acestor 

date pentru o perioadă limitată de timp la informațiile strict necesar, dar care poate 

fi extins dacă amenințarea persistă”, se arată în comunicat. 

Hotărârea vine în urma analizării a patru cazuri din Franța, Belgia și Marea 

Britanie, în care guvernele au solicitat extinderea instrumentelor de supraveghere 

pentru protecția cetățenilor lor. 

“O astfel de interferență cu drepturile fundamentale trebuie să fie însoțită de 

garanții eficiente și să fie revizuită de o instanță sau de o autoritate administrativă 

independentă”, a spus CJUE. 
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